

SENATE



CANADA

SÉNAT

JOURNALS OF THE SENATE

(Unrevised)

1st Session, 45th Parliament
4 Charles III

N° 35

Wednesday, November 19, 2025

2 p.m.

The Honourable RAYMONDE GAGNÉ, Speaker

JOURNAUX DU SÉNAT

(Non révisé)

1^{re} session, 45^e législature
4 Charles III

Le mercredi 19 novembre 2025

14 heures

L'honorable RAYMONDE GAGNÉ, Présidente

The Members convened were:

Les membres présents sont :

The Honourable Senators

Les honorables sénateurs

Adler	Dasko	Hébert	McPhedran	Robinson
Al Zaibak	Deacon (<i>Nova Scotia— Nouvelle-Écosse</i>)	Henkel	Miville-Dechêne	Ross
Arnold		Housakos	Mohamed	Saint-Germain
Arnot	Deacon (<i>Ontario</i>)	Ince	Moncion	Senior
Ataullahjan	Dean	Kingston	Moodie	Simons
Aucoin	Dhillon	Klyne	Moreau	Smith
Audette	Downe	Kutcher	Muggli	Sorensen
Batters	Duncan	LaBoucane-Benson	Osler	Surette
Boehm	Forest	Lewis	Oudar	Tannas
Boudreau	Francis	Loffreda	Pate	Varone
Burey	Fridhandler	MacAdam	Patterson	Verner
Cardozo	Gagné	MacDonald	Petitclerc	Wallin
Carignan	Gerba	Marshall	Petten	Wells (<i>Alberta</i>)
Clement	Gignac	Martin	Prosper	White
Cormier	Greenwood	McBean	Pupatello	Wilson
Cuzner	Harder	McCallum	Quinn	Woo
Dalphond	Hay	McNair	Ravalia	Youance

The Members in attendance to business were:

Les membres participant aux travaux sont :

The Honourable Senators

Les honorables sénateurs

Adler	Deacon (<i>Nova Scotia— Nouvelle-Écosse</i>)	Housakos	Moncion	Simons
Al Zaibak		Ince	Moodie	Smith
Arnold	Deacon (<i>Ontario</i>)	Kingston	Moreau	Sorensen
Arnot	Dean	Klyne	Muggli	Surette
Ataullahjan	Dhillon	Kutcher	Osler	Tannas
Aucoin	Downe	LaBoucane-Benson	Oudar	Varone
Audette	Duncan	Lewis	Pate	Verner
Batters	Forest	Loffreda	Patterson	Wallin
Boehm	Francis	MacAdam	Petitclerc	Wells (<i>Alberta</i>)
Boudreau	Fridhandler	MacDonald	Petten	*Wells (<i>Newfoundland and Labrador—Terre- Neuve-et-Labrador</i>)
Burey	Gagné	Marshall	Prosper	White
Cardozo	Gerba	Martin	Pupatello	Wilson
Carignan	Gignac	McBean	Quinn	Woo
Clement	Greenwood	McCallum	Ravalia	Youance
Cormier	Harder	McNair	Robinson	*Yussuff
Cuzner	Hay	McPhedran	Ross	
Dalphond	Hébert	Miville-Dechêne	Saint-Germain	
Dasko	Henkel	Mohamed	Senior	

The first list records senators present in the Senate Chamber during the course of the sitting.

La première liste donne les noms des sénateurs présents à la séance dans la salle du Sénat.

An asterisk in the second list indicates a senator who, while not present during the sitting, was in attendance to business, as defined in subsections 8(2) and (3) of the [Senators Attendance Policy](#).

Dans la deuxième liste, l'astérisque apposé à côté du nom d'un sénateur signifie que ce sénateur, même s'il n'était pas présent à la séance, participait aux travaux, au sens des paragraphes 8(2) et (3) de la [Politique relative à la présence des sénateurs](#).

PRAYERS**SENATORS' STATEMENTS**

Some Honourable Senators made statements.

ROUTINE PROCEEDINGS**Tabling of Reports from Interparliamentary Delegations**

The Honourable Senator Moodie tabled the following:

Report of the Canadian Branch of the Commonwealth Parliamentary Association, Executive Committee Meeting (EXCO), London, United Kingdom, May 12 and 13, 2025.—Sessional Paper No. 1/45-783.

Report of the Canadian Branch of the Commonwealth Parliamentary Association, Belize National Assembly Post-Election Seminar, Belmopan, Belize, from June 4 to 6, 2025.—Sessional Paper No. 1/45-784.

Report of the Canadian Branch of the Commonwealth Parliamentary Association, 68th Commonwealth Parliamentary Conference, Bridgetown, Barbados, from October 5 to 12, 2025.—Sessional Paper No. 1/45-785.

At 2:24 p.m., the sitting was suspended.

At 2:25 p.m., the sitting resumed.

QUESTION PERIOD

Pursuant to the order adopted on June 4, 2025, the Senate proceeded to Question Period.

The Honourable Sean Fraser, P.C., M.P., Minister of Justice and Attorney General of Canada and Minister responsible for the Atlantic Canada Opportunities Agency, entered the Senate and took part in Question Period.

PRIÈRE**DÉCLARATIONS DE SÉNATEURS**

Des honorables sénateurs font des déclarations.

AFFAIRES COURANTES**Dépôt de rapports de délégations interparlementaires**

L'honorable sénatrice Moodie dépose sur le bureau ce qui suit :

Rapport de la Section canadienne de l'Association parlementaire du Commonwealth, Réunion du Comité exécutif (EXCO), Londres (Royaume-Uni), les 12 et 13 mai 2025.—Document parlementaire n° 1/45-783.

Rapport de la Section canadienne de l'Association parlementaire du Commonwealth, Colloque postélectoral de l'Assemblée nationale de Belize, Belmopan (Belize), du 4 au 6 juin 2025.—Document parlementaire n° 1/45-784.

Rapport de la Section canadienne de l'Association parlementaire du Commonwealth, 68^e Conférence parlementaire du Commonwealth, Bridgetown (Barbade), du 5 au 12 octobre 2025.—Document parlementaire n° 1/45-785.

À 14 h 24, la séance est suspendue.

À 14 h 25, la séance reprend.

PÉRIODE DES QUESTIONS

Conformément à l'ordre adopté le 4 juin 2025, le Sénat procède à la période des questions.

L'honorable Sean Fraser, c.p., député, ministre de la Justice et procureur général du Canada et ministre responsable de l'Agence de promotion économique du Canada atlantique, entre au Sénat et prend part à la période des questions.

ORDERS OF THE DAY**GOVERNMENT BUSINESS****Bills – Third Reading**

Third reading of Bill C-3, An Act to amend the Citizenship Act (2025).

The Honourable Senator Youance moved, for the Honourable Senator Coyle, seconded by the Honourable Senator Arnot, that the bill be read for the third time.

After debate,
In amendment, the Honourable Senator Housakos moved, seconded by the Honourable Senator Smith:

That Bill C-3 be not now read a third time, but that it be amended, in clause 1,

- (a) on page 3, by replacing line 36 with the following:

“1,095 days during any period of five consecutive years before the person’s birth; or”;

- (b) on page 4, by replacing line 28 with the following:

“1,095 days during any period of five consecutive years before the person’s birth.”.

After debate,
The question being put on the motion in amendment, it was negatived on the following vote:

ORDRE DU JOUR**AFFAIRES DU GOUVERNEMENT****Projets de loi – Troisième lecture**

Troisième lecture du projet de loi C-3, Loi modifiant la Loi sur la citoyenneté (2025).

L’honorable sénatrice Youance propose, au nom de l’honorable sénatrice Coyle, appuyée par l’honorable sénateur Arnot, que le projet de loi soit lu pour la troisième fois.

Après débat,
En amendement, l’honorable sénateur Housakos propose, appuyé par l’honorable sénateur Smith,

Que le projet de loi C-3 ne soit pas maintenant lu une troisième fois, mais qu’il soit modifié, à l’article 1 :

- a) à la page 3, par substitution, à la ligne 40, de ce qui suit :

« quinze jours au cours d’une période quelconque de cinq années consécutives avant la naissance; »;

- b) à la page 4, par substitution, à la ligne 30, de ce qui suit :

« quinze jours au cours d’une période quelconque de cinq années consécutives avant la naissance. ».

Après débat,
La motion d’amendement, mise aux voix, est rejetée par le vote suivant :

YEAS—POUR**The Honourable Senators—Les honorables sénateurs**

Adler	Downe	Marshall	Patterson	Verner
Ataullahjan	Housakos	Martin	Quinn	Wallin—18
Batters	Lewis	McPhedran	Robinson	
Carignan	MacDonald	Miville-Dechêne	Smith	

NAYS—CONTRE**The Honourable Senators—Les honorables sénateurs**

Al Zaibak	Dasko	Hébert	Osler	Sorensen
Arnold	Deacon (<i>Nova Scotia— Nouvelle-Écosse</i>)	Kingston	Oudar	Surette
Arnot		LaBoucane-Benson	Pate	Tannas
Aucoin	Deacon (<i>Ontario</i>)	Loffreda	Petitclerc	Varone
Boehm	Dean	MacAdam	Petten	Wells (<i>Alberta</i>)
Boudreau	Duncan	McBean	Prosper	White
Burey	Forest	McNair	Pupatello	Wilson
Cardozo	Gerba	Mohamed	Ravalia	Woo
Clement	Gignac	Moncion	Ross	Youance—56
Cormier	Greenwood	Moodie	Saint-Germain	
Cuzner	Harder	Moreau	Senior	
Dalphond	Hay	Muggli	Simons	

ABSTENTION—ABSTENTION

The Honourable Senator—L'honorable sénateur

Ince—1

The Senate resumed debate on the motion of the Honourable Senator Youance, for the Honourable Senator Coyle, seconded by the Honourable Senator Arnot, for the third reading of Bill C-3, An Act to amend the Citizenship Act (2025).

The question being put on the motion, it was adopted, on division.

The bill was then read for the third time and passed.

Ordered, That a message be sent to the House of Commons to acquaint that House that the Senate has passed this bill, without amendment.

Le Sénat reprend le débat sur la motion de l'honorable sénatrice Youance, au nom de l'honorable sénatrice Coyle, appuyée par l'honorable sénateur Arnot, tendant à la troisième lecture du projet de loi C-3, Loi modifiant la Loi sur la citoyenneté (2025).

La motion, mise aux voix, est adoptée avec dissidence.

Le projet de loi est alors lu pour la troisième fois et adopté.

Ordonné : Qu'un message soit transmis à la Chambre des communes pour l'informer que le Sénat a adopté ce projet de loi, sans amendement.

ADJOURNMENT

At 5:34 p.m., pursuant to the order adopted by the Senate on November 6, 2025, the Senate adjourned until 1:30 p.m., tomorrow.

LEVÉE DE LA SÉANCE

À 17 h 34, conformément à l'ordre adopté par le Sénat le 6 novembre 2025, le Sénat s'ajourne jusqu'à 13 h 30 demain.

DOCUMENTS DEPOSITED WITH THE CLERK OF THE SENATE PURSUANT TO RULE 14-1(7)

Departmental Sustainable Development Strategy Progress Report for 2024-25 of Shared Services Canada, pursuant to the *Federal Sustainable Development Act*, S.C. 2008, c. 33, sbs. 12(2).—Sessional Paper No. 1/45-781.

Report of the Office of the Parliamentary Budget Officer, entitled *Supplementary Estimates (B) 2025-26*, pursuant to the *Parliament of Canada Act*, R.S.C. 1985, c. P-1, sbs. 79.2(2).—Sessional Paper No. 1/45-782.

DOCUMENTS DÉPOSÉS AUPRÈS DE LA GREFFIÈRE DU SÉNAT CONFORMÉMENT À L'ARTICLE 14-1(7) DU RÈGLEMENT

Rapport d'étape sur la Stratégie ministérielle de développement durable pour 2024-2025 de Services partagés Canada, conformément à la *Loi fédérale sur le développement durable*, L.C. 2008, ch. 33, par. 12(2).—Document parlementaire n° 1/45-781.

Rapport du Bureau du directeur parlementaire du budget, intitulé *Budget supplémentaire des dépenses (B) 2025-2026*, conformément à la *Loi sur le Parlement du Canada*, L.R.C. 1985, ch. P-1, par. 79.2(2).—Document parlementaire n° 1/45-782.

Changes in Membership of Committees Pursuant to Rule 12-5

Standing Senate Committee on Human Rights

The Honourable Senator Arnold replaced the Honourable Senator Karetak-Lindell (*November 19, 2025*).

Modifications de la composition des comités conformément à l'article 12-5 du Règlement

Comité sénatorial permanent des droits de la personne

L'honorable sénatrice Arnold a remplacé l'honorable sénatrice Karetak-Lindell (*le 19 novembre 2025*).